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 الموخص:
هدفت هذُ اهدراسة إهى يعرفة يدى استفادة شركة الاتطالاة اهفوسطيَية )باهتن، هدوال( يٌ 
ٍتائخ اهدراساة اهتي أدرىت على اهشركة، هاهتي تعَي يدى اٍعكاس ٍتائخ اهبحث اهعوًي على 
يؤسساة اهلطاع اهخاص، هكد استخدم اهباحث المَهخ اهوضفي اهتحويوي هووضول إهى اهَتائخ 

هكد توضوت اهدراسة إهى أن شركة الاتطالاة اهفوسطيَية )باهتن( ٍفذة يعظى اهتوضياة المردوة، 
اهتي ضدرة يٌ اهباححيٌ اهذىٌ أدرها بحوجهى على اهشركة، ههكَها هى تَفذ يعظى اهتوضياة اهتي 
ضدرة عٌ اهدراسة المعَوٍة "دهر تطبيق هوحة يعووياة ذكاء الأعًال في اتخاذ اهلراراة: دراسة 

، كًا أن شركة دوال هى تتًكٌ يٌ حطر 2016باهتن"،  –لية على شركة الاتطالاة اهفوسطيَية تطبي
اهتوضياة اهتي ضدرة يٌ اهباححيٌ اهذىٌ أدرها بحوجهى عويها لأسباب خاضة باهشركة، هأهضى 
اهباحث بتَفيذ توضياة اهدراسة المذكورة أعلاُ، كًا أهضى شركة دوال بحطر اهتوضياة اهطادرة 

ا يٌ اهدراساة اهسابلة هاهعًن بها، هأهضى اهباحث كذهم بضرهرة دعى اهبحث اهعوًي يٌ بحله
 كبن اهلطاع اهخاص.
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The extent integration of Palestinian Communication Company in the processes of scientific 

research 

Abstract: 

This study aimed to know if the Palestinian Communication Company benefitted from the results of 

studies which were carried out on the company, which means the impact of scientific research on 

the private sector associations, the researcher used the descriptive analytical method to attain the 

required results. This study concluded that (Paltel) company applied most of recommendations of 

previous studies, which were carried out, but it didn't apply the recommendations of a study titled, 

"The Role of Implementing Business Intelligence Dashboard Features in Decision Making: An 

Empirical Study at (Paltel) Company, 2016. Also Jawal company didn't apply the recommendations 

of previous studies carried out, because of special reasons. The researcher recommended that the 

(Paltel) company should apply all the commendations of the above mentioned study, also (Jawal) 

company should count, and apply the recommendation related to it, also the researcher 

recommended that scientific research should be supported by the private sector. 
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